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Anna Hones: Z dovolené  
jsem telefonovala s krávou
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Vážení obyvatelé Plzeňského kraje 
- našeho společného domova,

s pokorou a vděčností ještě jednou děkuji 
všem, kteří mi svěřili svou důvěru ve vol-
bách. Vážím si toho. Jsem si vědom odpo-
vědnosti, kterou funkce hejtmana přináší, 
a chci Vás ujistit, že tu budu především pro 
Vás! Velmi rád o tom přesvědčím i ty, kteří 
svůj volební hlas dali jinému z kandidátů.

Jak už jsem řekl hned po svém nástupu 
do funkce, nebudu se chovat jako papaláš 
a nebudu hejtman, který je po celou dobu 
jen schovaný ve své kanceláři. Jsem roz-
hodnutý, že budu jezdit za Vámi, za oby-
vateli celého našeho velkého kraje. Chci od 
Vás slyšet z očí do očí, co Vás trápí a jak Vám 
mohou pomoct. Chci mluvit se starosty, 
i těch nejmenších obcí v regionu, a probrat 
s nimi, jak jim kraj může být užitečný.

Budu tu pro každého z Vás
Všichni to známe. Je spousta politiků, kteří mají tendenci více mlu-
vit než naslouchat. Jenomže já do této kategorie nepatřím. Nemám 
rád prázdná slova, nerad zbytečně mluvím.

Daleko radši se zajímám o dění okolo sebe, poslouchám a učím 
se přímo v terénu, jak můžu být jako hejtman užitečný. A je úplně 
jedno, jestli to bude na závodech dobrovolných hasičů, při výlovu 
rybníka nebo na fotbalovém zápasu okresního přeboru.

Jsem rodilý Plzeňák. Jsem ženatý, mám dva syny a psa. Jsem 
z generace, kdy ještě každý chlap věděl, co dělá chlapa chlapem. 
Držet slovo. Byl jsem tak i vychován, že splnit své sliby je absolutně 
základní věc. Stejně jako pozdravit, poděkovat nebo si ráno vy-
čistit zuby. Slíbil jsem, že přijde změna. A tady je jeden příklad 
za všechny, že to myslím opravdu vážně. Slíbil jsem veřejně, že 
nepřipustím rušení nemocnic v našem kraji. A  tak ještě dříve 
než jsem byl jmenován hejtmanem, začal jsem bojovat za za-
chování fungování dětského oddělení v Rokycanské nemocnici. 
Mluvil jsem se všemi, kteří k tomu mají co říct, a jsem rád, že 
můžu říct, že je vše na té nejlepší cestě. Ostatně nedávno jsem 
se v nemocnici stavil osobně, abych tam informoval lékaře, že 
žádné rušení oddělení se konat nebude!

Důležitá je pro mne i spolupráce s vedením našeho největšího 
krajského města – s Plzní. Tady je velkou výhodou, že se s primáto-
rem Plzně Romanem Zarzyckým známe, jsme přátelé. A tak jsme 
se při prvním oficiálním jednání nemuseli zdlouhavě představo-
vat, ale rovnou jsme pracovali. Informovat Vás o výsledcích je asi 

ještě brzo, ale můžu naznačit, že cílem jsou 
investice, které zvýší prestiž kraje.

Boj s finanční pastí 
Jak asi víte, jsem i poslancem. Trochu už 
mi to pomohlo v boji o zachování Rokyca-
nské nemocnice. A takhle to má podle mě 
být. Čas ve sněmovně budu dál využívat 
ve prospěch celého našeho kraje. A  pro-
tože neschopná Fialova vláda, která za tři 
roky udělala víc škody než užitku, už toho 
do konce svého volebního období moc ne-
předvede, je na nás, hejtmanech, abychom 
za ni spousty věcí odpracovali. 

Ministr zdravotnictví přemýšlí, jak zpo-
platnit zdravotnictví, ministru školství 
chybí miliardy korun na financování škol, 
ministr vnitra nemá peníze na policisty 
a  hasiče a  do toho všeho ministr finan-
cí fixluje s rozpočtem. Nepíšu to jen tak, 
protože to všechno má vliv i na financová-
ní a chod našeho kraje.

Musíme zvýšit investice do bezpečnosti obyvatel, budeme muset 
pomoct školám, jestliže jejich ředitele nechceme nechat na holič-
kách, musíme více investovat do zdravotnictví, abychom vykryli to, 
co ministr zdravotnictví zanedbal.

Ano, bylo by líp, kdyby…
Jako by toho nebylo málo, tak vláda Petra Fialy chce změnit také 
způsob financování krajů. A jak je jejich zvykem, celý návrh je 
naprosto nepromyšlený a pokud by prošel, zkomplikuje situaci 
občanům v krajích.

Plzeňský kraj je, a hlavně bude úspěšný. A já chci, aby z toho 
měli lidé u nás v kraji také profit. Přijde mi totiž zcela přiro-
zené, že pokud lidé u nás pracují, vydělávají peníze, podnikají 
a platí u toho daně, tak očekávají od státu i od kraje adekvátní 
služby za své peníze.

Tato vláda opakovaně ale dělá vše proto, aby lidé státu nevě-
řili. My na kraji, a já jako hejtman, udělám všechno proto, aby 
se Vám u nás v kraji žilo dobře. Abyste mohli kdykoliv říct, že 
Plzeňský kraj je to nejlepší místo pro život.

Děkuji Vám ještě jednou za Vaši důvěru. Slibuji, že budu hejt-
manem všech a budu se na maximum snažit, abyste to cítili ka-
ždý den.

Váš hejtman
Kamal Farhan

Dodržet svůj slib je pro mě stejně automatické  
jako si ráno vyčistit zuby.

„

Budu hejtmanem pro lidi a ne pro vládu
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Bezmála čtvrt milionem korun podpořil kraj projekt Krajského 
ředitelství Policie Plzeňského kraje zaměřený na rizikové cho-
vání dětí v online prostoru. Za sloganem „Mysli, než sdílíš“ se 
skrývá varování před takzvaným sextingem.

O co jde? Slovo sexting je spojením slov sex a textování a zna-
mená posílání zpráv, videí nebo fotek se sexuálním podtextem 
prostřednictvím mobilu, sociálních sítí a dalších kanálů. Tako-
vý obsah, zasílaný převážně v rámci milostného vztahu, je ze-
jména po rozchodu zneužit k poškození druhé strany. Fotky, 
texty či nahrávky se mohou objevit zveřejněné nebo jejich zve-
řejněním může být jejich autor vydírán. 

Sexting, v  němž figurují nezletilé a  mladistvé osoby, může 
být z právního hlediska kvalifikován i jako trestný čin. Jedná se 
o velmi rizikové chování.

Kraj  
podpořil 
projekt  

zaměřený  
na sexting

Na konci října se ve Velkém divadle v Plzni uskutečnil slavnost-
ní galavečer Perla, umělecká cena hejtmana Plzeňského kraje. 
Na něm tehdejší hejtman Rudolf Špoták předal celkem čtrnáct 
uměleckých cen v kategorii tanec, hudba, divadlo a dramatiza-
ce, výtvarné umění a design. Z rekordních osmdesáti nominací 
odborná porota vybrala celkem 41 nadaných a  talentovaných 
dětí a souborů, kteří si ocenění odnesli.

Naděje  
dostaly Perly

Plzeňský kraj a Západočeská univerzita v Plzni podepsaly smlou-
vu o strategické spolupráci v oblasti výkonové elektroniky a po-
lovodičů. Výsledky univerzitního výzkumu budou v praxi využívat 
průmysloví partneři v regionu. Nové i stávající podniky budou mít 
přístup k inovativním technologiím a možnostem jejich komerč-
ního využití a otevřou se nové významné příležitosti a zakázky 
pro regionální subdodavatelský průmysl. Společné úsilí kraje 
a univerzity by mělo napomoci tomu, aby se místní region stal 
významným hráčem na poli polovodičových technologií a přispěl 
k zajištění technologické nezávislosti Evropy.

Polovodiče  
jako tahoun  
technologií

Babylon na Domažlicku letos zazářil v celostátní soutěži Ves-
nice roku. Získal první místo v soutěži Zelená stuha ČR roku 
2024 a zároveň bude v příštím roce reprezentovat Českou re-
publiku v evropské soutěži Entente Florale Europe. Ta se za-
měřuje na životní prostředí, udržitelnost a péči o obec.

Babylon míří 
na Evropu
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Každoroční prosincová změna jízdních řádů s sebou při-
náší mnoho pozitivních změn. Cestující se dočkají no-
vých spojů i  zlepšení návazností. Změny v  železniční 

a autobusové dopravě začnou platit 15. prosince.

Změny v železniční dopravě:
   nasazení moderních jednotek RegioFox na většinu spojů na 

regionálních železničních linkách
  P4 Plzeň – Žihle
  P13+P22 Bezdružice – Plzeň – Radnice
  P21 v úseku Rokycany – Příkosice
  P24 Klatovy – Železná Ruda-Alžbětín
   na lince P11 v úseku Horažďovice předměstí – Sušice budou 

kvůli vodákům během léta posíleny spoje v dopoledních ho-
dinách a kolem poledne 

   zlepší se návaznosti spojů ve stanici Ejpovice z linky P13+P22 
Radnice – Plzeň – Bezdružice ve/ze směru Rokycany a tím se 
mírně zkrátí čas potřebný na cestování touto linkou 

   na lince R25 Plzeň – Most pojedou díky spolupráci s Ústec-
kým krajem vlaky po 8. hodině ráno z Plzně do Mostu a po  
11. hodině dopoledne z  Mostu do Plzně denně – bude tak 
denně zajištěn pravidelný dvouhodinový interval 

   na linkách R16 Praha – Plzeň – Klatovy – Železná Ruda-Alž-
bětín a P2 Klatovy – Plzeň – Beroun bude tarif IDPK prodlou-
žen již od 1. prosince až do Hořovic (dnes končí v zastávce 
Kařez).

Prosinec mění jízdní řády
Změny v autobusové dopravě:
  posílení víkendových spojů mezi Plzní a Chválenicemi
  posílení školních spojů v okolí Horšovského Týna
  v letní sezóně navýšení nabídky spojů na Šumavě
   víkendové spoje Radnice – Rokycany budou obsluhovat za-

stávku u rokycanské nemocnice
   četnější bude i obsluha zastávek Jiráskova/U Lázní v Rokycanech
   víkendové spoje Plánice – Plzeň budou nově ukončeny v Blovi-

cích s návazností na vlak. Losiná, Chválenice, Střížovice a Chlum 
budou obsluhovány samostatnými spoji na lince 422

   upraveny budou jízdní doby a návaznosti spojů na trase Ta-
chov – Planá – Mariánské Lázně

Navíc o vánočních prázdninách pojede letos méně spojů v odpo-
ledních a večerních hodinách. O vánočních svátcích jsou také jako 
každoročně spoje omezeny zejména 24. prosince odpoledne a ve-
čer, 25. prosince a 1. ledna ráno, resp. dopoledne. Nejméně vytížené 
víkendové spoje nejsou v provozu přes vánoční prázdniny vůbec.

Od 1. prosince dochází k rozšíření systému IDPK do oblasti 
Hořovicka. Vznikají nové zóny IDPK 047 Komárov a 035 Hořovi-
ce. Integrace bude platit na všech spojích, tj. na autobusových 
linkách 545, 546 a 548 a na vlacích regionální linky P2 a dálko-
vých linek R16 a Ex6 (na lince Ex platí pouze pro spoje, které 
zastavují v Hořovicích a Rokycanech zároveň). Pro cestující to 
bude znamenat výrazné zvýšení komfortu při cestování mezi 
Plzeňským krajem a oblastí Hořovicka. 
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Na konci léta skončil i první rok od spuštění projektu Pod-
pora sociální práce a  sociálního začleňování v  Plzeňském 
kraji. Tento projekt otevřel nové možnosti rozvoje vzdělává-
ní, vzájemné spolupráce a sdílení dobré praxe pro sociální 
pracovníky obcí.

Stejně jako na začátku tvoří i nyní projektový tým čty-
ři sociální pracovnice Krajského úřadu Plzeňského kraje. 
V průběhu roku se do projektu zapojilo 57 sociálních pra-
covníků obcí napříč Plzeňským krajem. Proběhla akredito-
vaná vzdělávání zaměřená  třeba na práci s nově příchozími 
z  Ukrajiny nebo na rozhovor jako klíč k  profesionálnímu 
pomáhání, setkání k tématu neformální péče a osm setkání 
sociálních pracovníků ke sdílení dobré praxe.

V oblasti sociální 
péče je třeba sdílet 

informace

Pěstounské rodiny na filmu Hledá se Nemo – Popcornová výzva 
v rámci IRMF v Moving Station.

V rámci International Road Movie festivalu se uskutečnilo pro-
mítání filmu Hledá se Nemo, které bylo speciálně věnováno 
pěstounským rodinám. Předcházel mu workshop, kde si děti 
mohly vybarvit samolepky s pěstounskou tematikou a polepit 
jimi krabičky na popcorn, který pak za odměnu dostaly. Akce 
měla podpořit a šířit povědomí o pěstounské péči, protože ka-
ždé dítě si zaslouží bezpečný a milující domov.

Pěstounské rodiny  
si užily film

Z  dotazníkového šetření od sociálních pracovníků obcí 
vzešel požadavek na přehled sociálních služeb a organizací 
pracujících s  cílovými skupinami celého projektu. Vznikly 
tedy tabulky organizací podporujících neformálně pečují-
cí v  Plzeňském kraji, půjčoven kompenzačních pomůcek, 
odlehčovacích služeb a  seznam nadací a nadačních fondů 
pomáhajících v našem kraji. V plánu je i vytvoření přehledů 
organizací, které se zaměřují na zdravotně hendikepované 
jedince, seniory, osoby se závislostmi a cizince.

V druhém roce projektu proběhne třeba seminář Podpora 
pozitivního chování a Aktivní přístup zaměřený na člověka, 
mezioborová setkání k tématu vzájemné spolupráce sociálních 
pracovníků obcí a zdravotně sociálních pracovníků nemoc-
nic, setkání sociálních pracovníků ke sdílení dobré praxe 
a další akce. 
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Spolupráce mezi středními školami a zaměstnavateli  
je důležitá pro zajištění kvalitního vzdělávání,  
které je přizpůsobeno potřebám trhu práce a pomáhá  
studentům lépe se připravit na budoucí kariéru.

„

Absolventi středních škol jsou v praxi nepoužitelní, ozývá 
se nezřídka z firem. A vůbec nezáleží na oboru, ani na 
tom, zda k nim má nastoupit chlapec či děvče, lakýrník, 

zdravotní sestra nebo projektant. Napříč obory firmy vidí řadu 
kompetencí, jimiž školy své studenty nevybaví. V  Plzeňském 
kraji se ale už velmi intenzivně blýská na lepší časy.

Teorie a praxe 
jsou spojené nádoby
Spolupráce mezi středními školami 
a  zaměstnavateli je důležitá pro za-
jištění kvalitního vzdělávání, které je 
přizpůsobeno potřebám trhu práce 
a pomáhá studentům lépe se připravit 
na budoucí kariéru. Spojení teoretické-
ho vzdělání se skutečnými pracovními 
situacemi umožňuje žákům lépe poro-
zumět tomu, jak mohou využít nabyté 
znalosti v praxi. Kromě technických 
a  odborných znalostí pomáhá spolu-
práce s  firmami rozvíjet u  studentů 
i  měkké dovednosti, jako je týmová 
práce, komunikace, řešení problémů 
nebo projektový management. Mladí 
lidé během spolupráce s  firmami na-
vazují cenné profesní kontakty, které 
mohou využít při hledání zaměstnání. 
Firmy naopak mohou školám poskytovat zpětnou vazbu ohledně 
aktuálních požadavků a trendů na trhu práce. To školám pomáhá 
přizpůsobovat vzdělávací programy tak, aby odpovídaly potřebám 
zaměstnavatelů a technickému pokroku v oboru.

Příklady táhnou
Firem, které pochopily, že spolupráce se studenty není jen zátěží 
a zdržováním, ale naopak že i  jim přinese řadu benefitů, je už 
celá řada. A každá k tomu přistupuje trochu jinak a nabízí jiné 
možnosti, odvozené od svého zaměření. V  některých firmách 

Spolupráci firem  
a škol nic nenahradí

má odborný výcvik žáků středních škol již letitou tradici, v dal-
ších se nová pracoviště otevřela teprve nedávno. Dlouhodobá 
spolupráce probíhá již od roku 2011 mezi SOU Domažlice a fir-
mou Gerresheimer Horšovský Týn, která vybudovala vzdělávací 
středisko pro žáky. Domažlické učiliště zde vyučuje obor strojní 
mechanik se zaměřením na obsluhu lisů pro vstřikování plastů. 

Tradičním partnerem několika střed-
ních škol je také firma STREICHER 
ve Štěnovicích, která nabízí žákům 
získat praxi již v  sedmi oborech ze-
jména strojírenských. Kromě nabídky 
budoucího zaměstnání po dokončení 
studia dostávají žáci měsíční odměnu 
v rámci stipendijního programu a také 
příspěvek na stravování a dopravu.

Přímo v  prostorách jednoho z  nej-
větších dodavatelů parních turbín na 
světě, společnosti Doosan Škoda Power, 
začalo loni studentům strojírenských 
oborů středních škol sloužit Centrum 
odborného výcviku. V průběhu praxe se 
žáci seznámí s celým výrobním proce-
sem, se zázemím společnosti a s kon-
krétními možnostmi dalšího uplatnění 
v oboru. Pracovat budou moci na reál-
ných zakázkách z  desítek zemí světa. 
Zároveň jim firma vyplácí benefity, jako 

je příspěvek na stravu, dopravu a ubytování v domově mládeže. Cí-
lem Plzeňské teplárenské je vychovávat a připravovat si vlast-
ní odborníky s ohledem na neustále se rozvíjející technologie 
v oblasti energetiky a elektrotechniky. Od září 2024 proto ote-
vřela nové výcvikové středisko určené pro žáky SOU elektro-
technického v Plzni. V objektu bývalé výměníkové stanice je pro 
ně vybudováno kompletní zázemí, tedy učebna, dílny i  šatna. 
Součástí střediska je rovněž instalace funkčního modelu vý-
měníkové stanice, což umožní studentům praktické testování 
a ovládání zařízení v reálném provozním prostředí. 

PŘÍKLADY SPOLUPRÁCE

•   Komplexní spolupráce blížící se duálnímu 
vzdělávání (Gerresheimer, STREICHER, Doo-
san)

•   Prostory ve firmě pro odborný výcvik žáků 
(Plzeňská teplárenská, APB - PLZEŇ)

•  Zkoušky na pracovišti firmy (např. Škoda 
Transportation)  

•   Zapojení odborníků z firem do výuky (Kon-
plan)

•   Soutěže pro žáky (např. Instalatér – Systherm)
•   Přizpůsobení oboru potřebám trhu práce 

(Kion – Opravář zemědělských strojů Bor)
•   Spolupráce v oblasti dalšího vzdělávání (např. 

zkrácené studium se zaměřením na robotizaci 
pro MD elektronik)
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V odůvodnění poroty se píše: Ví-
tězná živnostnice Anna Hones 
se zabývá udržováním prostře-

dí v  Národním parku Šumava, cho-
vem skotského náhorního skotu Jersey 
a anglonubijských koz, koní a drůbeže. 
Specializuje se na plemenný odchov 
a  výrobu mléčných produktů. To vše 
doplňují vyjížďky na koních a  agro-
turistika. Vše dělá s láskou k přírodě 
už od roku 1994, kdy farmu založil její 
děda. „Narodila jsem se v lednu 1994,“ 
uvádí Anna Hones text poroty na pra-
vou míru. 

Takže jste byla holčička, která vy-
růstala na téhle farmě?
Přesně tak. 

Jaké byly vaše osobní začátky? 
Mám si vás představovat jako tří-
letou Aničku, která měla svoje dět-
ské nářadíčko a  pomáhala dědeč- 
kovi?
Bohužel děda umřel v padesáti, to mně 
bylo sedm. Pak farmu převzala ma-
minka. Takže jsem pomáhala mamince 
s  tátou a  teď pokračuju já s  přítelem 
a s bratrem. 

A vzpomenete si na svoje začátky, kdy jste se začala o nějaké to 
zvířátko starat? 
Odmalička jsem milovala koně. Měli jsme spoustu domácích zvířat 
a pak děda přivezl první krávy. 

Jak se zrodila myšlenka mít tady nahoře, na Horské Kvildě, 
farmu? 
Děda tady žil od mala, jeho rodina odtud pocházela. Za války mohli 
sice odejít, ale zůstali tu. Tak jsme tady.

Z dovolené jsem  
telefonovala s krávou

Anna Hones je třicetiletá farmářka, která hospodaří na šumavské Kvildě 
a získala za to titul Živnostník roku Plzeňského kraje 2024. Vyrostla tu, 

ale maminka ji od farmaření vždycky odrazovala. Na umělecké škole vystudovala 
užitou malbu. Přesto jejímu životu dávají smysl krávy, kozy a koně.  

autor: Markéta Čekanová / foto: Jindra Radová

Šumava je krásná, ale přeci jenom jsou to hory, do většího 
města nebo i  na běžný nákup je to docela daleko, jsou tady 
dlouhé zimy, nevlídné zimní nebo podzimní počasí. Upřím-
ně řečeno si umím představit přívětivější místa, kde by bylo 
farmaření jednodušší. Proč tady zůstáváte? Je to ten pocit ro-
dinných kořenů? 
Když se tady člověk narodí, tak mu zdejší život nepřijde těžký. Pří-
tel si tu ale zvykal dva roky. Na druhou stranu tu nemáme v létě ta 
obrovská vedra. A taky tu nejsou mouchy a komáři. 
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V Podcastu Plzeňského kraje ještě uslyšíte, jestli Anna Hones má ještě čas věnovat se 
malování a dojde i na téma lidské závisti.
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Takže jste neměla nikdy, ani na chvilinku, chuť to tady zabalit 
a odstěhovat se někam, kde je jednodušší a pohodlnější život? 
Kvůli počasí určitě ne.

A  kvůli něčemu nebo někomu jinému? Třeba v  pubertě, 
v šestnácti, v sedmnácti letech…? 
Já se přiznám, že mám radši zvířata než lidi. Je s nimi jedno-
dušší práce i domluva. 

Jak moc se farma proměnila od těch počátků, kdy ji váš děde-
ček založil, až k dnešku? Co jste sem už s bratrem stihli při-
nést nového? 
Děda sem v roce 1991 přivezl pár highlandů a celé hospodářství 
dlouho stálo jenom na kravách, které udržují první zónu Ná-
rodního parku. Já jsem vymyslela dojný skot. Chtěla jsem pro-
dávat mléko, protože v tom jsem viděla soběstačnost. Měli jsme 
své maso z masných krav a chtěla jsem mít i svoje mléko. 

Jak vypadá rok na farmě? 
Nejsložitější je zima. Zvířata musí být v  přístřešku, musí mít 
teplo. Každý den se jim kydá, aby byla v suchu a v čistotě. Na 
jaře se začnou rodit kůzlata a telátka od dojných kraviček, takže 
to je nepřetržitá práce. Loni se nám v jednom týdnu narodilo 
dvacet kůzlat, takže jsem byla prakticky 24 hodin denně v kozí-
ně. Bratr a můj přítel v zimě pořád odklízejí sníh a obstarávají 
seno, aby zvířátka měla krmení. V létě se začíná dojit, vyrábí se 
sýry, přepásají se louky. Kluci mají na starosti sklizeň – na zimu 
se musí udělat spousta sena a senáže, aby bylo čím krmit.

A k tomu je tu hodně turistů, ubytovaných i výletníků, vyjíž-
ďky na koních a nutnost doplňovat krámek s mléčnými výrob-
ky, uklízím maringotky, ubytovávám hosty, děláme exkurze na 
farmě…

Nejradši máme podzim, protože ten je nejklidnější. Turisté 
zmizí a my  si můžeme vyrazit sami na vyjížďku.

Kam jezdíte?
Dolů k Antýglu a zpátky přes Filipovu Huť.

Kolik zvířat máte? 
Čtrnáct koz, pět krav Jersey a  čtrnáct plemenných matek hi-
ghlandů. A všechna mají jména. 

Slyší na ně?
Highlandi ne, ti jsou takoví polodivocí, ale kozy a dojné kravičky 
ano. 

Jak vůbec se zvířaty komunikujete? Vy jste na začátku řekla, 
že komunikace se zvířaty je pro vás snazší než s lidmi. Mám si 
to představit, že jste jako kuchař Jiřík, který ochutnal zázrač-
nou rybu a rozumí si se zvířaty? 
Když s nimi strávíte skoro celý svůj život, tak už poznáte, co 
vám chtějí říct, jak se chovají. Ale nestačí jen okolo nich projít, 

musíte s nimi chvíli pobýt, abyste zjistila, co se třeba děje jinak 
než obvykle.

Jsou vaše zvířata osobnosti, které se od sebe liší podobně jako lidé? 
Ano, každé zvíře má svoji osobnost. Máme vůdčí kozu, ta je ta-
ková protivná. Máme mazlivou kozu i kravičky. Jedna se nechá 
hezky podojit a má ráda drbání na bříšku. Druhá má zase ráda 
drbání za uchem.

A  mají zvířata oblíbenější osoby, které se o  ně starají nebo 
které se okolo nich pohybují? 
Mají. V létě jsme si s přítelem dovolili odjet na týden na dovo-
lenou. Farmu měl na starosti bratr s mojí kamarádkou a jedna 
kravička přestala dojit. Nechtěla jim dát mléko. Museli mi zavo-
lat a já jsem s ní musela po telefonu pohovořit. 

Vy jste telefonovala s krávou? 
Ano. Aby jim podojila mléko, protože jinak by mohla dostat zá-
nět vemene. 

Co jste jí do toho telefonu říkala? 
Rozárko, tak šup, musíš dojit. Nebo budeš nemocná. 

Pomohlo to?
Pomohlo. 

Dá se nějak definovat povaha jednotlivých druhů zvířat? 
Kravičky jsou spokojené, vděčné za všechno, občas si zadovádí, ale 
neutíkají z prostoru, který mají vyhrazený. To kozy jsou trošku ne-
vděčné. Utíkají. Mají rády křoví a vřes. Kozy potřebují hodně cho-
dit, aby hodně dojily. Zároveň tím, jak oždibují různé keříky, udr-
žují životní prostředí. Protože třeba vřesoviště, když se nepřepase 
jednou za pět let, tak umře. Když tu hospodařil můj pradědeček, 
tak se tu všude ještě i krávy pásly volně v lesích. 

Počkejte, krávy se pásly v lese? 
Ano. 

Co tam jedly? 
Borůvčí, vřes, rády okusují i stromy – třeba smrky je odčervují. 
Maminka, když byla malá, vyhnala kravičky a ovečky ven z ma-
štale a ty se šly prostě pást někam do lesa a večer se zase shá-
něly domů. Krávy ani kozy se nikam nezaběhnou, drží se poblíž 
svého domova a navíc mají vnitřní hodiny, takže dokážou být 
v sedm hodin večer pod střechou. 

Kdyby za vámi přišel nějaký váš kamarád z  velkého města 
a řekl: Já už té práce v korporátu mám plné zuby, já bych taky 
chtěl nějakou farmu, teď jsem viděl jednu úžasnou poloroz-
padlou chalupu na Šumavě, já si ji koupím a budu tam farma-
řit jako ty - co byste mu řekla? 
Ať to nedělá. Život farmáře je těžký. A na Šumavě zvlášť. 
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26. listopadu 
 17:00

Vlastivědné muzeum  
Dr. Hostaše v Klatovech

ADVENT 2024
Vernisáž a komentovaná  

prohlídka výstavy A hvězda  
zářila, betlémy z tvorby 

 a sbírky Ivany  
Sieberové.

30. listopadu 
10:00 – 16:00

Vlastivědné muzeum  
Dr. Hostaše v Klatovech

POSEZENÍ U KÁVY  
S KLATOVSKÝMI  
KRAJKÁŘKAMI

Ukázky paličkování v podání  
členek Krajkářského  

klubu Klatovy.

8. prosince 
 16:00

purkrabství hradu Klenová

VÁNOČNÍ KONCERT  
SKUPINY ELIAS 

Vánoční spirituály a písně  
z evropských zemí, české  

koledy a písně ve vícehlasých  
úpravách zazpívá  

skupina Elias.

1. prosince   
9:00 – 12:00 a 13:00 – 17:00

Vlastivědné muzeum  
Dr. Hostaše v Klatovech

VYTVOŘ SI SVŮJ BETLÉMEK 
Dílnička pro rodiče a děti  
s výrobou několika druhů  

malých betlémků  
Ivany Sieberové.

7. prosince
Muzeum Chodska  

v Domažlicích

VÁNOČNÍ DÍLNY
Děti se mohou těšit  

na výrobu vánoční dekorace,  
malování perníčků, výrobu  

podmaleb, malování  
na obličeje 

 a další.

1. prosince 
18:00

Chodský hrad, Domažlice

VÁNOČNÍ KONCERT  
V atriu hradu zazpívá 

 ženský pěvecký  
sbor Canzonetta  

Domažlice. 

7. prosince 
14:00

Galerie U Bílého jednorožce  
v Klatovech

PŘEDVÁNOČNÍ VÝTVARNÁ  
DÍLNA PRO DĚTI

Výtvarná dílna pro rodiče  
s dětmi zaměřená  
na tvoření vánoční  

dekorace.

Od 12. prosince 
Muzeum Chodska  

v Domažlicích

MODROTISK I JINAK 
Výstava uměleckých děl  

královédvorských textilních  
návrhářů. Její součástí bude 

i tvořivý koutek  
pro děti. 

17.-21. prosince
Galerie Ladislava Sutnara, Plzeň

VÁNOČNÍ PRODEJNÍ  
VÝSTAVA  

Vánoční prodejní výstava  
prací studentů Sutnarky  

nabídne širokou škálu děl  
od grafického po produktový  

design a drobné umělecké  
objekty. 

26. prosince  
 10:00 – 17:00

Expozice lidové architektury  
v Chanovicích

CHANOVICKÝ BETLÉM
Představení betlému 
 řezaného v životní  

velikosti.

Advent má být časem 
setkávání a hledání správné 

nálady pro vánoční čas. 
Dopřejte si tedy  
pěkný kulturní  

zážitek.
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U zvířat, které se zde chovají v přirozeném prostředí, je živo 
po celý rok a obvykle si odsud můžete odvézt něco z vý-
tečné domácí bio-produkce. Na mnohých z nich pak mů-

žete absolvovat různé zážitkové programy nebo akce. Upravit vlnu 
vás naučí v Terešově na farmě Alp Rieser, kde se můžete potkat 
mj. i s alpakami. Krásný den můžete strávit procházkou po starých 
i nově vysazených ovocných sadech na farmě u Hrušků ve Stvo-
lnech, která se specializuje na výrobu lahodných moštů nejrůz-
nějších příchutí. Čerstvé výrobky z kozího mléka si můžete odvézt 
z Ekofarmy Útušice. Myslivost, zemědělství, stará řemesla i zvěř 
našich lesů můžete poznat ve vnitřních expozicích i  venkovních 
výbězích na Naučné stezce Bijadla u Merklína u Přeštic. 

Velice vyhledávaným se v  posledních letech stal Farmapark 
u Toma, ležící v Ledcích jen 4 km od Plzně. Celoročně nabízí pes-
trou paletu zážitků a o víkendech a svátcích také tematicky zají-
mavý program. V závěru roku se můžete  těšit na poslední listo-
padovou neděli, kdy se chystá Rozsvícení vánočního stromečku  
a 5. a 7. prosince zde bude chodit Mikuláš se svou družinou. Ne-
tradiční sváteční dopoledne zde bude možné zažít 24. 12. při štěd-
rodenním krmení zvířátek, na Nový rok zase jistě přijde vhod no-
voroční česnečka přímo z kotlíku. 

Co vás čeká ve Farmaparku u Toma?
Ve Farmaparku chovají více než 20 druhů zvířat, a protože je 
budován jako kontaktní, můžete za vybranými zvířátky do vý-

běhu, což ocení zejména děti, které čtyřnohé tvory rády maz-
lí a krmí je z ruky. Nachází se zde několik krytých vytápěných 
prostor obývaných řadou zvířat, a tak je možné užít si zábavu 
i v opravdu chladném počasí. Oblíbené jsou také komentované 
prohlídky, které se konají téměř každý den. Návštěvníci se po-
dívají s  ošetřovatelem i  do jindy uzavřených výběhů, dozví se 
spoustu nových informací a získají autentické zážitky. Komen-
tované prohlídky jsou zdarma, stačí se dostavit v určitou hodinu 
před výběh koz. Další vyhledávanou aktivitou jsou projížďky na 
ponících, které je dobré domluvit si předem. V areálu se kromě 
výběhů nachází také mnoho atrakcí pro děti, které si tak mohou 
užít spoustu legrace na dětských hřištích, prolézačkách, vzdu-
chové trampolíně, na pískovištích nebo v dětském koutku v kry-
té pergole. Pro odpočinek jsou připraveny relaxační zóny.

Pokud dostanete chuť na procházku, nabízí se krásný výlet 
na nedalekou rozhlednu Krkavec. Od Farmaparku se napojte 
některou z  lesních cest na zelenou turistickou značku, která 
vás dovede na oblíbený vrchol Plzeňáků. Odtud pokračujte po 
modrém značení až k turistickému rozcestníku U Záluží, odkud 
je pěkný pohled na nedaleké Záluží a Tře-
mošnou. Dále jděte po žluté až k  rozcestí 
Nad Ledeckou silnicí, odkud vás zpět do cíle 
dovede zelená turistická značka. Celkem je 
to 5,5 km pohodlným terénem s  nevelkým 
převýšením, takže to ujdou i děti. Stačí vy-
brat vhodný den v kalendáři a vyrazit!

Farmy v Plzeňském kraji
– ideální místo pro podzimní 

výlet s celou rodinou
Hledáte-li místo, kde strávit příjemné chvíle s dětmi venku v přírodě i v chladnějších 

měsících, navštivte některou z farem, které Plzeňský kraj dlouhodobě podporuje. 
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 1. Bc. Stanislav ANTOŠ (PRO NÁŠ KRAJ)
 2. Mgr. Eliška BARTÁKOVÁ (ANO 2011)
 3. Mgr. Martin BAXA (ODS + TOP 09)
 4. Ing. Josef BERNARD (STAN)
 5. Ing. Jan BOSTL (STAN)
 6.  Ing. et Ing. Jan BOZDĚCH, Ph.D. (ANO 2011)
 7. Ing. Ivana BUBENÍČKOVÁ (ANO 2011) 
 8. Bc. Andrej ČERVENÝ (ANO 2011) 
 9. Ing. Pavel ČÍŽEK (STAN) 
 10.  JUDr. Ondřej DOSTÁL, Ph.D., LL.M.  (STAČILO!) 
 11. MUDr. Kamal FARHAN (ANO 2011) 
 12. Mgr. Karel FILIPČÍK (ANO 2011) 
 13. Petr FIŠER (ANO 2011) 
 14. Pavel HAIS (Piráti) 
 15. Bc. Michal HÁNA (ANO 2011) 
 16. Michal HAUSNER (ANO 2011) 
 17. Mgr. Lukáš HEGNER (ODS + TOP 09) 
 18. Luboš HLAČÍK (ODS + TOP 09) 
 19. František JELÍNEK (ANO 2011) 
 20.  Ing. Mgr. Pavel KARPÍŠEK (ODS + TOP 09)
 21. Mgr. Miroslav KAVIJ (STAČILO!)
 22.   MUDr. Jiří KLEČKA, Ph.D., MBA (PRO NÁŠ KRAJ)
 23.  Milan KOCHMAN (SPD)
 24.  František KONVÁŘ (ANO 2011)
 25.  Petr KOVAŘÍK (ANO 2011)
 26.  Ing. Mgr. Miroslav KROC (STAN)
 27.  Ing. Vladimír KROC (ANO 2011)
 28.  Mgr. Daniel KŮS (Piráti)

 29.  Ing. Lucie KUŽÍLKOVÁ (ODS + TOP 09)
 30.  Bc. Jitka KYLIŠOVÁ (STAN)
 31.  Ing. Jiří LODR (PRO NÁŠ KRAJ)
 32.  Mgr. Michal MAREK (ANO 2011)
 33.   Mgr. Ivan MAŠTÁLKA, LL.M., MBA (STAČILO!)
 34.  Ing. Michaela OPLTOVÁ (STAN)
 35.  Ing. Libor PICKA (STAN)
 36.   MUDr. Richard PIKNER, Ph.D. (ODS + TOP 09)
 37.  Ing. Marie POŠAROVÁ (SPD)
 38.  Bc. Karel PRESSL (ANO 2011)
 39.  Mgr. David PROCHÁZKA (ANO 2011)
 40. Ing. Ján RIDZOŇ (SPD)
 41.  Mgr. Martin RYBÁR (PRO NÁŠ KRAJ)
 42.  Mgr. Rudolf SALVETR (ODS + TOP 09)
 43.  Bc. Tomáš SOUKUP (ANO 2011)
 44.  Bc. Pavel STROLENÝ (ANO 2011)
 45.  Bc. Jiří SÝKORA (ANO 2011)
 46.  Mgr. Jan ŠAŠEK (ODS + TOP 09)
 47.  Rudolf ŠPOTÁK (Piráti)
 48.  Miroslav ŠVARC (ANO 2011)
 49.   PhDr. Ing. Mgr. et Mgr. Jiří VALENTA, DBA (STAČILO!)
 50.  Petr VANKA (ANO 2011)
 51.  Ing. Jan VAVŘIČKA (STAN)
 52.  Ing. Jan VOLNÝ (ANO 2011)
 53.  Mgr. Michal VOZOBULE (ODS + TOP 09)
 54.  Martin ZÁHOŘ (ANO 2011)
 55.   Mgr. Roman ZARZYCKÝ (ANO 2011)

Seznamte se s novými členy 
krajského zastupitelstva
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hejtman Plzeňského kraje

MUDr. Kamal FARHAN 
ANO 2011 (uvolněn pro výkon funkce)

1. náměstek hejtmana  
pro oblast regionálního rozvoje

Petr VANKA 
ANO 2011 (uvolněn pro výkon funkce)

náměstek hejtmana  
pro oblast školství a sportu

Ing. Vladimír KROC 
ANO 2011 (uvolněn pro výkon funkce)

náměstek hejtmana  
pro oblast sociálních věcí

Ing. et Ing. Jan BOZDĚCH, Ph. D. 
ANO 2011 (neuvolněn pro výkon funkce)

člen Rady Plzeňského kraje  
pro oblast ekonomiky

Bc. Pavel STROLENÝ 
ANO 2011 (uvolněn pro výkon funkce)

náměstek hejtmana  
pro oblast investic a majetku

Martin ZÁHOŘ 
ANO 2011 (neuvolněn pro výkon funkce)

Představení rady  
Plzeňského kraje

náměstek hejtmana 
pro oblast zdravotnictví

Bc. Tomáš SOUKUP 
ANO 2011 (neuvolněn pro výkon  
funkce)

člen Rady Plzeňského kraje  
pro oblast životního prostředí 
a zemědělství

Petr FIŠER 
ANO 2011 (uvolněn pro výkon funkce)

náměstek hejtmana 
pro oblast dopravy

Ing. Pavel ČÍŽEK 
STAN (uvolněn pro výkon funkce)

člen Rady Plzeňského kraje  
pro oblast kultury, památkové péče  
a cestovního ruchu

Ing. Libor PICKA 
STAN (uvolněn pro výkon funkce)

náměstek hejtmana pro oblast IT  
a evropských záležitostí

Mgr. Martin RYBÁR
PRO NÁŠ KRAJ (uvolněn pro výkon 
funkce)
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Projekt podporoval vznik tůní a mokřadů, obnovu pramenišť  
nebo nejrůznějších zasakovacích prvků, jako jsou třeba 
příkopy. Důležitou součástí byla i opatření na zpomalení 

odtoku vody z lesních pozemků. V rámci tohoto dotačního titulu 
bylo ve spolupráci s Agenturou ochrany přírody a krajiny podpo-
řeno několik projektů, jejichž zdařilé realizace a pozitivní efekty 
na krajinu jsme mohli pozorovat v letošním roce.

Jedním z  nich je mokřad pod hradem Krasíkov v  okrese 
Tachov. Poblíž farmy Dvůr Krasíkov místní hospodář využil 

podmáčený a  zanedbaný pozemek a  obnovil zaniklý mokřad. 
Kromě toho tu vysázel extenzivní sad starých českých odrůd 
a vytvořil pastvinu pro jalovice. 

Tento soubor opatření napomáhá zadržovat vodu v krajině. 
Slouží jako domov a úkryt pro mnoho rostlin a živočichů, takže 
podporuje biodiverzitu a zároveň pozitivně působí na krajinný 
ráz dané lokality.

Tato realizace a mnoho dalších tak představují příklady dob-
ré praxe projektu Zdravá krajina.

Sad a mokřad vracejí krajině zdraví
Udržet vodu v krajině, takové bylo poslání dotačního titulu Retence vody v krajině, 

který byl loni součástí projektu Zdravá krajina. Díky němu vznikl mokřad  
pod hradem Krasíkov.

Sad a mokřad pod hradem Krasíkov

zdravakrajinapk.cz



Nouzové
tlačítko

Horská služba

Databáze AED

Přenos
obrazu

Pomoc
v zahraničí

Zaprvé - ne. Vzhledem k tomu, že je vždy potřeba 
provést telefonický hovor na linku 155, bez signálu 
aplikace nic nezmůže. Alespoň jedna čárka je potřeba, 
aby se odeslala nouzová SMS. Zadruhé – ano. Internet 
k fungování aplikace nutný není. V případě, že není 
připojení k dispozici, nouzová zpráva se odešle jako 
šifrovaná SMS. Internetové připojení je potřeba pouze 
k uskutečnění videohovoru.

Funguje aplikace bez signálu a bez internetu?

Pokud se vydáte do některé ze zemí, kde aplikace 
Záchranka funguje, přivoláte si pomoc úplně stejným 
způsobem jako v Česku. Zahraniční dispečeři mají
k dispozici i automaticky překládaný chat, který boří 
jazykovou bariéru. Pokud jste v zemi, kde aplikace 
(zatím) nefunguje, tlačítko s číslem 155 se pouze změní 
na místní tísňovou linku, ale aplikace neodesílá ani 
GPS polohu, ani žádné jiné informace.

Jak funguje aplikace v zahraničí?

Určitě ano! Aplikaci můžete využít v jakémkoliv případě, kdybyste standardně 
volali linku 155. Jestli jste v přírodě, doma nebo ve městě, nehraje roli.

Můžu z aplikace volat, i když jsem doma?

STÁHNI SI
APLIKACI

zachranka.app

Varovná
upozornění




